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روزنه

احمد شیرزاد:

اتاق فکری با حضور خاتمی 
روحانی و ناطق نوری خیلی 

ایدئال است
ایلنا: احمد شــیرزاد درباره اینکــه آیا امکان دارد  �

اتاق فکری با حضــور آقایان ناطق نــوری، خاتمی، 
بــرادران لاریجانــی، روحانی و عبداالله نــوری برای 
برون رفت از مشــکلات موجود تشکیل شود، گفت: 
«این گفته خیلی ایدئال است، حتما مشاهده کرده اید 
طرفداران فوتبال روی کاغذ برای خودشــان یک تیم 
جهان می نویسند و در آن بهترین بازیکنان را از سراسر 
کشــور می گذارند اما، اولا هرگز چنین تیمی تشکیل 
نمی شود، ثانیا اگر تشکیل شود خوب بازی نمی کنند؛ 

چراکه انسجام و هماهنگی لازم را ندارند».
او تأکید کرد: «شــخصیت هایی که گفته می شود 
همگــی در جای خودشــان محترم هســتند اما آیا 
می تواننــد کنار هم بنشــینند و همفکــری کنند؟ آیا 
می توانند از یک جایی شــروع بــه حل موضوعات و 
معضلات کنند تا به راه حل برســند؟ من بشــخصه 

بسیار بعید می دانم».
این فعال سیاســی اصلاح طلب خاطرنشان کرد: 
«چه خوب اســت که مــا ذهنمان را یــک مقداری 
اصلاح کنیم و تنها به ایــن فکر نکنیم که معممین 
برای مشــکلات کشــور راه حل پیدا کننــد، البته این 
اشخاص سرمایه های اجتماعی ما هستند و متأسفانه 
ما بســیار زود افراد را کنــار می گذاریم. اما به اعتقاد 
من بهترین کارکرد این افــراد می تواند در حوزه های 
حاشــیه تصمیم گیری و تصمیم ســازی باشد، گاهی 
اوقــات این افراد می توانند مشــاوران، ســخنرانان و 
نصحیت کنندگان خوبی باشند و در حوزه هایی باشند 
که به صورت محدود هم شاید بتوانند با هم همکاری 

کنند».
شیرزاد افزود: «اشخاص زیادی جزء سرمایه های 
کشــور هســتند حتی آقــای صــادق لاریجانی هم 
به نوعی جزء سرمایه های اجتماعی کشور محسوب 
می شــوند؛ زیرا پــرورش کســانی که تجربــه ای از 
مدیریت هم داشــتند، ولو با تجربه منفی تربیت شان 
ســرمایه و امکانــات می خواهــد؛ بنابرایــن نباید از 
دست شان بدهیم». او ادامه داد: «اگر درگیر کارهای 
تصمیم گیری و تصمیم ســازی در امور مهم باشــید، 
خواهید دید جلســاتی که همه بتوانند حرف شان را 
بزنند و نتیجه گیری هم بشود، اداره اش بسیار سخت 
است و مهارت فوق العاده زیادی می خواهد و کسی 
را می خواهــد که یک ســروگردن بالاتــر از حضار و 
شرکت کنندگان باشد، بله افراد می توانند خوش فکر 
باشــند و به صورت انفرادی هم حرف های قشنگی 
بزننــد اما باید دید اگر دور هم بنشــینند می توانند با 
هم گفت و گو کننــد؟ بنابراین از نظر من واقعیت این 
است نباید خیلی امید داشــته باشیم تا حتما چنین 
اتفاقــی بیفتد». این نماینده ششــمین دوره مجلس 
شــورای اسلامی در پاسخ به این  پرسش که با توجه 
به اینکه  حاکمیت یکدســت شــده و امکان دارد به 
جریــان اصلاحات دیگــر فرصتی بــرای حضور در 
عرصه سیاســی داده نشود، از ضرورت گفت  وگو بین 
این جریــان حاکمیت صحبت می شــود، چقدر نیاز 
اســت این گفت وگــو صورت گیرد، گفــت: معتقدم 
در شــرایط فعلی مجموعه اصلاح طلبان خیلی به 
حســاب نمی آیند البته که اصلاح طلبــان تأثیرگذار 
بودنــد و جهت گیری های قاطعی را در ســال های 
۹۲، ۹۴، ۹۶ و خرداد ۷۶ داشــتند، در مجالس دهم 
و ششم هم تأثیرگذار بودند اما درحال حاضر به دلیل 
شکست سختی که در انتخابات اخیر داشتیم؛ اگرچه 
شکســت جوانمردانه نبود اما شکســت، شکســت 
است و برای همین حرف هایشان متأسفانه خیلی به 
حســاب نمی آید». او ادامه داد: «حال ممکن است 
از ســمت اصلاح طلبان تمایل به گفت وگو باشد، اما 
از آن ســمت پذیرش برای گفت وگو نیست، بنابراین 
معتقدم فعلا موضوع گفت وگو با توجه به موضعی 
که در قدرت دارند ضرورتی ندارد؛ چراکه به هر حال 
ایــن گفت وگو ها احتیــاج دارد توافق از دو ســمت 
باشــد». شــیرزاد افزود: «این امکان وجــود دارد که 
کسانی که در موضع قدرت نشستند، طرف مقابل را 
صدا بزنند و بپرسند که چه می خواهند اما فعلا چنین 
اراده ای نیســت». این فعال سیاســی اصلاح طلب 
یادآور شــد: «معمولا کســانی که از جریانات مقابل 
خودشــان نظر خواهی داشتند، بســیار نتایج خوبی 
گرفتنــد». او اظهار کرد: «امــا هنگامی که به حرف 
دوستان خود توجه نمی کنند نباید توقع داشته باشیم 
به حرف مخالفان خودشان اهمیت دهند. تجربیات 
دیگران اهمیت این موضوع را نشان داده است وقتی 
بعضی ها در قدرت قرار گرفتند، سر تواضع نسبت به 
مخالفانی که زمین خورده بودند و از دور قدرت خارج 
شــده بودند فرود آوردند و در واقع برای اداره امور از 
این در وارد شــدند، نتیجه گرفتند. اما در حال حاضر 
چنین مقبولیتی وجود نــدارد و نمی خواهند این کار 
را انجام دهند بنابراین تنها قدرتی که داریم صحبت 
با جامعه مدنی و بیان کردن مشــکلات و معضلات 
در عرصــه عمومــی و همچنین ارائــه راه حل ها و 
انتقادهای درســت در همین فضاهاست». او ادامه 
داد: «بــه اعتقاد من اگر فــردی از مجموعه مدیران 
فعلی جناح اصولگرا کارش را خوب انجام می دهد 
و حرف درست می زند حتما باید تأیید کرد و اگر فردی 
هم بود که حرف نادرست می زد، باید قاطعانه به او 
انتقاد کرد». این فعال سیاسی اصلاح طلب در پایان 
تأکید کرد: «من فکر می کنم درحال حاضر هیچ عامل 
قدرتی، به جز حرف حســاب نمی تواند مشکل ما را 

حل کند».
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رئیسی FATF را به واکسن گره زد یا روحانی؟

انتقاد رئیس جمهور به دولت دوازدهم
خبر

رسول منتجب نیا:

مدیران باید براساس شایستگی 
انتخاب شوند

ایســنا: رســول منتجب نیا با بیان اینکــه یکی از  �
ایرادهای اساسی مدیریت کشور این است که با تغییر 
رأس یــک قوه همه مســئولان باید تعویض شــوند، 
گفت: «بدتر هم این است که همه مسئولان قبلی به 
قصور، تقصیر، کم کاری و ناکارآمدی متهم می شوند. 
ایــن کار از هر رئیس جمهوری ســربزند، چه خاتمی 
چــه احمدی نژاد چــه روحانی یا رئیســی نامطلوب، 
غلط و غیرمنطقی اســت». این فعال سیاســی تأکید 
کرد: «مدیران باید براســاس شایستگی انتخاب شوند. 
رئیس جمهور شــعار فراجناحی بودن را مطرح کرد، 
بنابرایــن نباید اصلا بــه جناج چپ، راســت و میانه 
توجه کند، بلکه مدیران را براساس تجربه، تخصص و 
مهارت انتخاب کند. البته من معتقدم این مورد درباره 
کابینه رعایت نشد اما درمورد انتخاب استانداران باید 
مدنظر قرار بگیرد تا استانداران موفق دولت قبل برکنار 
نشوند. نباید کسانی انتخاب شوند که کارنامه موفقی 

ندارند اما از جناح خودی هستند».

ادامه از صفحه 2

آیا نحوه استعلام از مراجع نظارتی 
تغییر می کند؟!

وی ادامه داد: وقتی فردی برای تصدی مسئولیتی 
معرفی می شود، بلافاصله ۱۰ یا ۲۰ نقطه ضعف برای 
او شمرده می شود و این کار، اگر ضعف های گفته شده 
صحیح باشد، تصمیم گیری مدیران بالادستی را دشوار 
می کند. رئیس قــوه قضائیه با بیان اینکه عدالت باید 
فراگیر باشــد، افزود: عدالت ایجــاب می کند در احراز 
صلاحیت ها به نقاط قوت و توانمندی افراد هم توجه 
شــود و اگر کســی را که می تواند مشکلی را حل کند 
و مسئله ای را ســامان دهد به خاطر یک نقطه ضعف 
حذف کنیم، جامعــه را از توان و تخصص و دانش او 

محروم کرده ایم و این از عدالت دور است.
 حراست ها فعال شوند

در این بین وزیر اطلاعات خواســتار تقویت بخش 
حراســت ها در بخش هــای مختلف شــده اســت. 
حجت الاسلام سیداســماعیل خطیب، وزیر اطلاعات، 
در آیین تکریم و معارفه رئیس ســازمان حراست کل 
کشور گفت: صیانت از مجموعه دستگاه های اجرائی 
کشور بر عهده این سازمان است. وزیر اطلاعات ضمن 
تأکید بر ضرورت مبارزه با فســاد گفت: برخورد قاطع 
با فساد در دســتگاه های اجرائی بر عهده این سازمان 
اســت و انتظار می رود در راســتای اجرائی کردن این 
شــعار اساسی رئیس جمهور محترم همه حراست ها 
فعال شوند. او هم افزایی مدیران حراست ها با مدیران 
دســتگاه ها، جامعه اطلاعاتی و حراســت کل کشور 
را برای اجرای این مســئولیت خطیر بســیار ضروری 
دانســت. خطیب شــعارهای اصلی دولت مردمی را 
مقابله با فساد دانست و اظهار کرد: سازمان حراست 
کل کشور و حراست ها باید برای ایفای نقش صیانتی 

و مقابله با فساد از تمام ظرفیت ها بهره برداری کنند.
حال با توجــه به اهمیت بخش حراســت ها که 
نقــش تعیین کننــده در انتصابــات دارند و از ســوی 
دیگــر انتقاد رئیس قوه قضائیه از کیفیت گزارش های 
نهاد هــای نظارتــی و امنیتی باید دیــد در نهایت چه 
تغییراتی رخ خواهد داد و آیا از بدبینی های حاکم در 
انتصابات کاسته خواهد شد. به ویژه که این گزارش ها 
تاکنــون مانع ورود افراد فاســد به سیســتم اداری و 
مدیریتی نشــده و فقــط مانع افراد متخصص شــده 
اســت و افراد مسئله دار با روابط و رانتی که در اختیار 
داشــته اند، توانســته اند در مناصب مهم قرار گیرند. 
نتیجه این موضوع فیلترینگ در انتخاب مدیران تاکنون 
گسترش فساد سیاسی و اداری و مالی بوده که اعتماد 

عمومی را به شدت کاهش داده است.

szنوبت اول

شــرکت بهره برداري نفت وگاز زاگرس جنوبي به مرکزیت شــیراز، در نظر دارد خدمات مورد نیاز خود را مطابق با مشــخصات و شرایط کلي زیر از طریق مناقصه عمومي یک مرحله ای 
(همراه با انجام ارزیابی کیفی)واگذار نماید.

شناسه آگهی۱۱۹۳۸۷۹

۱- موضوع مناقصه : انجام خدمات تهیه و تامین خودروهای ســبک با راننده در منطقه عملیاتی آغار 
و دالان 

sz/۰۰/۶۷۶/۲- شماره مناقصه  : م ع
۳- نوع مناقصه :عمومي یك مرحله اي 

۴- مدت انجام کار : یکسال شمسی.
۵- مناقصه مورد اشــاره در سامانه اینترنتی setadiran.ir به شماره فراخوان ۲۰۰۰۰۹۱۷۰۱۰۰۰۱۲۲ثبت 

گردیده است.
۶- تضمین شرکت در فرآیند ارجاع کار : حداقل به مبلغ ۰۰۰ر۰۰۰ر۷۰۰ر۱۱ریال (یازده میلیارد و هفتصد 
میلیون ریال) که بایســتی به یکي از دو صورت زیر ارائه گردد و همچنین درصورت برنده شدن قادر به 

ارائه ضمانتنامه انجام تعهدات به میزان ۱۰ درصد بارمالي سالیانه پیمان باشد.
الف)-ارائه رسید وجه صادره از سوي حسابداري کارفرما مبني بر واریز مبلغ فوق الذکر

ب)-ارائــه ضمانتنامه بانکي به میزان مبلغ فوق الذکر طبــق فرم نمونه که ابتدا براي مدت (۹۰ روز) 
معتبر بوده و پس از آن نیز با اعلام کارفرما براي مدت (۳۰ روز) دیگر قابل تمدید باشد .

۷- محل اجرا:منطقه عملیاتی آغار و دالان
۸- مهلت دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی: حداکثر تا ۶ روز پس از انتشار آگهی نوبت اول.

۹- مهلت تســلیم (بارگذاری) اسناد استعلام ارزیابی کیفی: حداکثر۱۴روز پس از آخرین مهلت دریافت 
اسناد استعلام ارزیابی کیفی.    

۱۰- آدرس سایت جهت بارگذاری اسناد :www.setadiran.ir  (در اسناد مناقصه به اختصار ((سامانه 
ســتاد)) نامیده میشود) که مناقصه گران می توانند ابتدا اسناد استعلام ارزیابی کیفی را از سامانه ستاد 
دانلود نموده و ســپس با مراجعه به ســایت contract.szogpc.com پس از آشنایی با نحوه تکمیل و 
بارگذاری اســناد استعلام ارزیابی کیفی، خروجی اســناد بارگذاری شده را در قالب فایلPDF دانلود و 

سپس در سامانه ستاد (بخش مستندات ارزیابی کیفی) بارگذاری نمایند.
۱۱- آدرس: شــیراز-خیابان کریمخان زند-روبروی خیابان خیام-نبش کوچه ۴۲-ســاختمان شــرکت 

بهــره بــرداری نفــت و گاز زاگــرس جنوبی-تلفــن تمــاس اداره امورحقوقی و پیمان هــا:۸۴۷۳-
۰۷۱۳۲۱۳۸۳۹۶ تلفــن تماس کمیته فنی بازرگانی: ۸۶۷۱-۰۷۱۳۲۱۳۸۲۸۵ تلفن تماس کمیســیون 

مناقصات:۰۷۱۳۲۱۳۸۴۳۲
۱۲- شرایط لازم جهت شرکت در مناقصه و احراز حداقل امتیاز ارزیابی کیفی:

۱۲-۱ –داشتن شخصیت حقوقي و ارائه مدارك ثبت شرکت (اساسنامه، آگهي تأسیس روزنامه رسمي، 
آخرین تغییرات)

۱۲-۲-ارائه گواهینامه کد اقتصادي ، شناسه ملي و کد پستی. 
۱۲-۳-گواهینامه تایید صلاحیت ایمني از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعي که دارای اعتبار باشد.

۱۲-۴- داشــتن گواهینامه تائید صلاحیت از اداره کل تعاون، کار و رفاه اجتماعي در زمینه مربوطه که 
دارای اعتبار باشد.

۱۲-۶- ارائه صورت های مالی حسابرسی شده از سوی برنده مناقصه پیش از عقد قرارداد الزامی خواهد بود.
۱۲-۷-حداقل امتیاز ارزیابی کیفی قابل قبول برای شرکت در مناقصه (۵۰ امتیاز) می باشد.

از کلیه اشــخاص حقوقی واجد شــرایط بند ۱۲ دعوت به عمل می آید حداکثر تا ۶ روز پس از انتشــار 
آگهی نوبت اول جهت اخذ اسناد استعلام ارزیابی کیفی به آدرس اینترنتی سامانه ستاد ایران مراجعه 
نمایند و پس از دریافت اسناد استعلام ارزیابی کیفی ،کلیه مدارک و مستندات مندرج در آن را مطالعه 
،تکمیــل و در مهلت مقــرر و با توجه به مفاد مندرج در بند ۱۰ بارگــذاری نمایند. ضمناً ارزیابی کیفی 
مناقصه گران بصورت غیرحضوری و صرفاً از طریق ســامانه مذکور صــورت خواهد پذیرفت. لازم به 
توضیح اســت که پــس از ارزیابی کیفی مناقصه گران، اســناد مناقصه میان متقاضیان واجد شــرایط 
توزیع خواهد شــد. بدیهی اســت بارگذاری اســناد و مدارک جهت ارزیابی کیفــی بعد از مهلت مقرر 

میسر نمی باشد.

شرکت نفت مناطق مرکزی ایران
شرکت بهره برداری نفت و گاز 
زاگرس جنوبی(سهامی خاص)

شــرق: عضویــت ایــران در ســازمان همکاری های 
شانگهای و واردات واکســن به کشور، رئیس جمهور 
را بر آن داشــته تا آهسته آهســته انتقــادات خود به 
دولت حســن روحانی و سیاســت های خارجی او را 
رســاتر به زبان آورد. ابراهیم رئیســی که روز گذشته 
با فرزندان و خانواده شــهدا دیدار داشت بر این نکته 
پافشاری کرد که اگر بر توان داخلی تکیه کنیم، انجام 
خیلی از کارها ممکن خواهد شــد. او سپس این گونه 
بــه دولت قبل انتقاد کرد: «متأســفانه شــاهد بودیم 
که بعضی ها واردات واکســن یا حتی پیوســتن کشور 
 FATF به ســازمان شــانگهای را متوقف بــر پذیرش
کرده بودند و حتی در جلســات رسمی نیز بر موضع 
خود پافشــاری می کردند». او ادامه داد: «در فاصله 
کوتــاه سپری شــده از دولت ســیزدهم اتفاق خاصی 
نیفتــاده که باعث افزایش واردات واکســن یا پذیرش 
عضویت کشــورمان در سازمان شــانگهای بشود، الا 
اینکه کشــورهای همسایه و دوست ما دیدند که دیگر 
توجه ما صرفا به غرب نیست و ارتباط با همسایگان و 
کشورهای منطقه اولویت سیاست خارجی ایران شده 
است». اشــاره رئیسی به مواضع دولت قبل است که 
بارها نپیوســتن ایران به FATF را یکی از دلایل مهم 
مشــکلات اقتصادی کشور دانسته بود. حسن روحانی 
در آخرین روزهای ریاستش بر دولت گفته بود: «ما اگر 
به FATF نپیوستیم و اجرا نشد، باید به مردم توضیح 
بدهیم که این موضوع چقدر هزینه دارد و چه کســی 
این هزینه را متحمل می شــود. این لوایح هیچ ربطی 
به برجام و تحریم ندارد. اگر تحریم باشد یا نباشد این 
لوایح لازم است». اشاره روحانی به بررسی دو لایحه 
سی اف تی و پالرمو در مجمع تشخیص مصلحت نظام 
بود که تاکنون مســکوت مانده اســت و حالا به نظر 
می رسد دولت جدید پیگیر آن نخواهد بود. با این حال 
پیوســتن ایران به ســازمان همکاری های شــانگهای 
چنــان برای دولت و رئیس جمهور شــیرین آمد که او 
در جلســه هیئت روز یکشنبه اعلام کرد نه تنها وزارت 
خارجه بلکه همه وزارتخانه ها ظرفیت های همکاری 
با این سازمان را شناســایی و در مسیر رشد اقتصادی 

فعال کنند.
اما آیــا بدون پیوســتن بــه FATF می تــوان از 
گشایش اقتصادی حرف زد؟  کمال طیبی، کارشناس 
اقتصاد بین الملل در گفت وگو با اعتمادآنلاین، گفته 
«عضویت در این اتحادیــه و پیمان ها باب همکاری 
را می طلبــد و هر عضوی متعهد می شــود که مفاد 
و بندهای توافق و اهــداف اتحادیه را پیگیری کند و 
اگر اهداف مبتنی بر توســعه روابط اقتصادی است، 
اعضا باید جنبه های سرمایه گذاری را در نظر بگیرند 
و در ایــن جهــت مانع زدایی کنند، حتــی اگر موانع 
قانونی در داخل کشور وجود دارد، باید برطرف شود 
و حتی تسهیلات قانونی برای تحقق اهداف پیمان و 

اتحادیه ها ارائه شود».

او ادامــه داد: «وقتــی از چین صحبــت می کنیم، 
یعنــی صنایــع چینــی و شــرکت های بــزرگ و قدر 
اقتصادی و بانک های بزرگ چینی که همه آنها مقید 
به این هســتند که مشــمول جرایم دورزدن تحریم ها 
علیه ایران نشــوند. حال که ایــران عضو این پیمان و 
اتحادیــه شــده و با عضویــت در این پیمــان نگرش 
اقتصادی دارد، باید به سمت برداشته شدن تحریم ها 

و پیوستن به FATF حرکت کند».
ایــن کارشــناس اقتصــاد بین الملل گفــت: «اگر 
هدفمان از عضویت در ایــن پیمان ها تقویت اقتصاد 
و خروج از شرایط فعلی اقتصاد ایران است، نباید این 
انتظار را داشــته باشیم که کشــورها اصول اقتصادی 
خود را در همکاری با ایران نادیده بگیرند، نباید مدعی 
این شــویم حالا که ایران عضو پیمان شانگهای شده، 
بنگاه هــای چینی برای همکاری بــا ایران تحریم ها را 
دور بزنند. باید توجه داشته باشیم که اساسا بنگاه های 
چینی این اقدام را انجام نمی دهند و چین نســبت به 
ایران منافع بیشتری با غرب دارد؛ بنابراین این ذهنیت 

و مطالبه در بلندمدت برای ما مشکل ساز می شود».
طیبی ادامــه داد: «الگــوی تجــاری حمل ونقل 
یــا ترابری بین کشــورهای عضــو پیمان شــانگهای 
امکان پذیر اســت اما نیاز به زیرســاخت ها دارد و باید 
بتوانیم زیرساخت های ترانزیتی در کشور را فعال کنیم 
که ایجاد این زیرســاخت ها هم نیاز به سرمایه گذاری 
دارد و برای سرمایه گذاری در این حوزه باز هم باید به 

احیای برجام و پیوستن به FATF برگردیم».
FATF واکسن و 

نکتــه دیگــری کــه در صحبت های روز گذشــته 
رئیســی وجود داشــت، بحث خرید واکســن بود. از 
چند هفته گذشــته روند ورود واکســن کرونا به کشور 
افزایش پیدا کرده و همین باعث شــده تا برخی آن را 
یک دستاورد که به دســت دولت جدید رقم خورده، 

نشــان دهند و این گونه نشان دهند که دولت روحانی 
نخواست و نتوانست.

چندی پیش «نورنیوز» ســایت خبــری نزدیک به 
شــورای عالی امنیت ملی کشور، در گزارشی انتقادی 
نســبت به دولت حسن روحانی نوشت: «...طراحی و 
انتشار گسترده هشــتگ «واکسن بخرید» که متأسفانه 
با همراهی برخی ســلبریتی ها و سیاســیون در داخل 
اوج گرفــت، بیش از هر چیزی ایــن انگاره را در ذهن 
افکار عمومی ایجاد کرد که کشور با رویکردی سیاسی 
نمی خواهد واکسن بخرد، چون نمی خواهد الزاماتی 
مانند «FATF» را بپذیرد». در ادامه این گزارش آمده: 
«اینکه بعضا گفته می شــود «نگذاشــتند دولت قبل 
واکســن بخرد» کاملا عاری از حقیقت اســت، زیرا در 
دولت جدید شــخص آیــت االله رئیســی در تماس با 
رئیس جمهور چین درخواســت خرید ۹۰ میلیون دوز 
واکســن را مطرح کرد و با پذیرش «شــی جین پینگ» 
روند واردات واکســن «ســینوفارم» به یکباره متحول 
شــد. این در حالی اســت که در دولت آقای روحانی 
نه تنها چنیــن اتفاقی رخ نداد بلکه عــلاوه بر برخی 
اظهارات مانند آنچه آقایــان نمکی و جهان پور علیه 
چینی هــا گفتند، سمت و ســوی درخواســت ها برای 
واردات واکسن بیشتر به سمت کشورهایی بود که در 

عمل دیدیم نیاز ما را برآورده نکردند».
امتنــاع دولت روحانی از خرید واکســن و واردات 
واکسن از چین آن هم با یک تلفن چنان عجیب بود که 
یك منبع آگاه نزدیك به دولت حســن روحانی درباره 
آن این گونه توضیــح داد: «اولین تلاش ها برای خرید 
واکســن در دولت تدبیر و امید از همان ابتدای ســال 
۱۳۹۹ آغاز شد و مذاکرات متعددی با محوریت وزارت 
امور خارجه و ســفارتخانه های جمهوری اســلامی 
ایران با کشــورهای متعدد فروشنده واکسن از  جمله 
چین، ژاپن، روســیه و هند به عمل آمد و قراردادهای 

متعــددی برای خرید واکســن منعقد شــد. با وجود 
این قراردادها، تأمین واکســن از ســوی فروشندگان و 
ایفای تعهد از ســوی آنها با موانعــی روبه رو بود که 
برطرف شــدن آن تــا همین هفته هــای اخیر به طول 
انجامیــد». او ادامه داد: «باید توجه کنیم که الان هم 
کشورهای تأمین کننده نیاز داخلی خودشان را برطرف 
کرده اند و واکســن بیشــتری را بــرای فروش خارجی 
عرضه می کنند و هم اینکه محدودیت تحریمی علیه 
ایران در زمینه واکسن برچیده شده است. براساس این 
تحولات، در زمینه تأمین واکســن گشایشی ایجاد شد 
که بخشی از آن در ماه پایانی مسئولیت دولت تدبیر و 
امید به وقوع پیوست و بخش دیگر در هفته های اخیر 

و با روی کار آمدن دولت جدید اتفاق افتاده است».
این منبــع آگاه همچنین درباره این ادعا که تماس 
تلفنی رئیس جمهور فعلی با رؤســای جمهور چین و 
روســیه منجر به تشــدید واردات واکسن شده، گفت: 
«اگر مشــکل صرفا با تمــاس تلفنــی قابل حل بود، 
رئیس جمهور سابق چندین بار شخصا با رئیس جمهور 
چیــن مکالمه تلفنی درباره تأمین واکســن داشــت، 
مهم ترین محور دیدار حضوری روحانی با وزیر خارجه 

چین نیز تأمین واکسن بود».
 واکسن ها پیش خرید شده بود

محمدرضــا خاتمــی نیــز چند شــب پیش در 
کلاب هاوس به این موضوع اشاره کرده و گفته بود: 
«از جهانگیری مستقیما شــنیدم که تمام واکسن ها 
در دولــت ســابق پیش خریــد شــدند؛ به جــز پنج 
میلیون دُز واکســن  که دوســتان (دولت جدید) آن 
را از کارخانــه ای در امارات به جــای ۹ دلار، ۱۴ دلار 

خریده اند».
حتــی خبرگزاری فارس نیز در گزارشــی به خرید 
واکسن در دولت روحانی اشــاره کرده و نوشته بود: 
«طبق سند ملی واکسیناسیون، ایران تا پایان ۱۳۹۹ به 
۲.۶ میلیون دُز واکسن احتیاج داشت و با این حساب، 
فاز اول واکسیناســیون، بدون هیچ مشــکلی انجام 
می شد. با این حال، ایران به این واکسن ها بسنده نکرد. 
به فاصله یک ماه از خرید کواکس ، ایران در ۱۶ بهمن 
خبر از خرید دو میلیون دُز واکســن اســپوتنیک پنج 
روســیه را داد. قرار بود این واکسن ها هم تا پیش از 
نوروز وارد کشــور شود. در ۲۶ فروردین ۱۴۰۰ قرارداد 
دیگری نیز با روسیه بسته شد؛ واردات ۶۰ میلیون دُز 
واکســن با وعده تحویل از خرداد تا آذر. خرید بعدی 
ایران از هند و در اسفند ماه بود. مذاکرات با چین هم 
از آذرماه جریان داشت و در نهایت در بهار به قرارداد 
خرید ۳۰ میلیون دُز واکســن ختم شد؛ ۱۰ میلیون دُز 
در بهار ۱۴۰۰ و مابقی تا پایان پاییز. به این ترتیب، ایران 
تا قبل از ارائه مجوز تولید واکسن داخلی (۲۴ خرداد 
۱۴۰۰)، قرارداد خرید حداقل ۱۱۰ میلیون دُز واکســن 
را بســته بود که قرار بود به تدریج تا پایان پاییز (پایان 

سال ۲۰۲۱ میلادی) وارد کشور شود».

مجمــع تشــخیص مصلحت نظــام در دوران 
پساهاشــمی و رضایی به کدام سو خواهد رفت؟ 
اگرچــه تصور می شــد محســن رضایی تا ســال 
آینده که پایــان تمدید دوره پنج ســاله دبیری اش 
بر مجمــع بــود، در این ســمت باقــی بماند اما 
احتمالا مشغله های ســمت جدید در دولت او را 
بر آن داشــته که با دبیری مجمع بعد از ســال ها 
خداحافظــی کند. حالا محمدباقر ذوالقدر با حکم 
آیــت االله آملی لاریجانی رئیس مجمع تشــخیص 
مصلحت نظام به جای محســن رضایی نشســته 
است. این در حالی است که حکم دبیری رضایی را 
مقام معظم رهبری زده بود نه هاشمی رفسنجانی، 
رئیــس وقت مجمــع. از ایــن رو قطعــا جایگاه 
دبیر فعلی با دبیر ســابق قابل مقایســه نیســت. 
همان طور که مجمع تشــخیص مصلحت نظام با 
هاشمی شناخته شد و ترکیب و ساختار آن با نگاه 
و تفکر هاشمی پیوند خورده بود، دبیرخانه مجمع 
تشــخیص مصلحت نظام هم با محســن رضایی 
ایجاد شده و ســاختارش با نگاه سیاسی اقتصادی 
او گــره خورده بود. حالا وارد دورانی شــده ایم که 
ترکیب مجمع و دبیرخانه هر دو با گذشــته قاعدتا 
متفاوت شده و بیشــتر خواهد شد. ذوالقدر زمانی 
در ســپاه جانشــین محســن رضایی بود و حالا در 

مجمع هم جانشین او شده است.
مجمع تشخیص مصلحت نظام که بعد از آیت االله 
هاشــمی دچار تغییر و تحولات ساختاری شد با رفتن 
رضایی هم قاعدتا باقی مانده ساختار پیشین دچار تغییر 
خواهد شــد. بســیاری باور دارند که مرکز استراتژیک 
در دوران هاشــمی بدون نگاه سیاســی جناحی اداره 
می شــد و حتی این اتهام به هاشمی وارد شده بود که 
آنجا را محــل رفت وآمد لیبرال ها و تکنوکرات ها کرده 
اســت. این مرکز بعد از هاشــمی تغییر ساختار داد و 
به زیرمجموعــه دبیرخانه منتقل شــد و از آن وزن و 
جایگاه قبلی اش هم کاسته شــد. برخی اعتقاد دارند 
که در دبیرخانه مجمع هم نــه اندازه مرکز تحقیقات 
استراتژیک بلکه تا حد زیادی فراجناحی عمل می شد 
و مثلا محسن رضایی در چینش دبیران کمیسیون های 
دبیرخانه چندان نگاه صلب جناحی نداشت و به نگاه 
کارشناســی و تخصصی بیشتر بها می داد. این نگرانی 
وجود دارد که در دوران ذوالقدر ترکیب دبیرخانه هم 

بیشــتر به ســمت یک جناح حتی از بعد کارشناســی 
سوق پیدا کند.

نکته مهم تر اینکه محســن رضایی اگرچه مانند 
ذوالقــدر ســابقه نظامی داشــت امــا اقتصاد هم 
خوانــده بــود. دکتــرای اقتصاد داشــت و هم زمان 
رئیس کمیســیون اقتصاد کلان مجمع هم بود و این 
موقعیتی اســت که ذوالقدر احتمالا فاقد آن است. 
اگرچــه اقتصاد و مدیریت خوانده اما ســابقه کار در 
حوزه اقتصــادی ندارد. هم مرحوم هاشــمی و هم 
الان آملی لاریجانی به ترتیب در زمان ریاســت خود 
رئیس کمیســیون های زیربنایی تولیــدی و حقوقی 
قضائی بودنــد. حالا ذوالقدر اگــر بخواهد هم زمان 
رئیس یک کمیســیون هم بشــود با توجه به سابقه 
تخصصی اش باید رئیس کمیســیون امنیتی دفاعی 
شود اما در حال حاضر این سمت پر است و ریاستش 
با علی شمخانی اســت، برای همین ذوالقدر صرفا 
باید به دبیری اکتفا کند. ریاســت کمیســیون اقتصاد 
هم که فعلا با خود محســن رضایی اســت و خبری 
مبنی بر اینکه از این ســمت هم استعفا داده باشد ، 

شنیده نشده است.
بایــد اذعان کرد که مجمع تشــخیص مصلحت 
نظام بعد از هاشــمی کارنامه چندانی نداشته است. 
در دوره شــاهرودی به علت تشدید بیماری او اصولا 
جلســاتش کم و با وقفه تشکیل می شد. زمانش هم 
به علت تداخل با درس خارج آملی لاریجانی بعدا از 
شنبه ها به چهارشنبه ها منتقل شد. مهم ترین آزمون 
مجمع در دوره پساهاشــمی یعنــی آملی لاریجانی 
بحث FATF بوده که آن هم بعد از یک دوره چالش 
طولانی به ســرانجام نرســید و در مجمع رها شــد. 
پاندمی کرونا هم البته دلیل مضاعفی شــده مبنی بر 
اینکه مدت هاست خبری از برگزاری جلسات مجمع 

مخابره نشود.
بســیاری معتقدند که مجمع در دوران هاشمی 
و رضایی بیــش از مصلحت ســنجی تابع یک نظام 
فکری مشــخص بود. بخش عمده ایــن تفاوت هم 
به جایگاه فردی هاشــمی به                                 عنوان اســتوانه نظام 
باز می گشــت و همچنین ترکیــب متفاوت تر مجمع. 
امروز ما شاهد مجمع تشخیصی کوچک تر به لحاظ 
ســاختاری هســتیم که با ازدســت دادن چهره های 
اثرگــذار خود (درگذشــت یا جابه جایــی) به لحاظ 

عملکردی کم کارتر و کم خبرتر و به لحاظ سیاســی 
هم کم وزن تر شده است.

سردار ذوالقدر از اعضای اولیه سازمان مجاهدین 
انقــلاب اســلامی در اوایل انقــلاب بود. بــه  دلیل 
روابــط نزدیــک با روحانیون ســنتی و مثل حســین 
راستی کاشــانی از اعضــای جامعه مدرســین حوزه 
علمیه قم، به شــدت بــا طیف چپ گرای ســازمان 
مجاهدین انقلاب اســلامی به مخالفت پرداخت؛ تا 
جایی که این اختلاف نظرها منجر به انحلال سازمان 
در دهه ۶۰ شــد. پس از احیای ســازمان مجاهدین 
انقلاب اسلامی ایران در ســال ۱۳۷۰ توسط افرادی 
چون محمد ســلامتی، بهزاد نبوی، محســن آرمین، 
مصطفی تاجزاده و آقاجری، او همچنان از مخالفان 

همیشگی این ســازمان به شمار می رفت. محمدباقر 
ذوالقدر پس از جنگ هشــت سال جانشین فرمانده 

کل سپاه بود. 
در جریــان انتخابــات خــرداد ســال ۷۶ و دوره 
محمدباقر  خاتمی،  ســیدمحمد  ریاســت جمهوری 
ذوالقدر جانشین وقت فرماندهی کل سپاه پاسداران 
بــود؛ او جــزء ســردارانی اســت که نامــه معروف 
سرداران سپاه خطاب به خاتمی را امضا کرده است. 
محمدباقر ذوالقدر در ســال های اخیر بیشتر در قوه 
قضائیه بوده. او معاون و قائم مقام ســپاه بوده و در 
دولت محمود احمدی نــژاد معاون امنیتی انتظامی 
وزارت کشور شــد؛ البته ماجرای خروجش از وزارت 

کشور هم حاشیه ها و اما و اگرهای زیادی داشت.

مجمع در دوره ذوالقدر به کدام سو خواهد رفت؟

جانشینى جانشین به جاى فرمانده
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